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2 HORARIS TE IS A/TELÈFO N S  D’ INTERÈS Horaris de la Teisa (sortides des de Bescanó):

3 ED ITORIAL

4 POBLE EN VIU Exposició de bolets / 
Campionat Scalèxtric

5 POBLE EN VIU Guardó “Arrels d ’Estanyol” / 
El Nadal pas a pas

6 POBLE EN VIU Parelles casades als anys 60 i 70 / 
Nadal amb Fina Deulofeu / Els avis de Bescanó

7 POBLE EN VIU Casal d ’avis: Viatge a Itàlia

8 POBLE EN VIU IES Vallvera: Aula Oberta / 
Trobada a Vilopriu de la Coral de nens

9 INFORM ACIÓ M UN IC IPA 

10 INFORMACIÓ MUNICIPA

25 nous pisos per a joves

3,5 milions d’euros en diferents 
obres / Conveni de rehabilitació de l’entorn natural del Pou 
de Glaç de Vilanna

2.200.000 euros per convertir 
el teatre de Bescanó en un edifici de primer ordre / Tràmits 
administratius per a les obres de millora del camí del cementiri

INFORMACIO M UNICIPA L’Ajuntament preveu comprar 
els llibres de primària per ajudar a les famílies reduint les 
seves despeses

13-15 EL REPORTATGE Indústria Càrnica M O N TH I,S .A .f 
en la memòria d ’un poble

16 MEDI AM BIEN

17 MEDI AM BIEN '

La recollida selectiva a Bescanó 

La meteorologia de Bescanó al 2006

18-19 L ’ESCOLA El Nadal a l ’escola / Ampliació de l’escola

20 L 'EN TR EV IS TA

21 L’ESCOLA

Nando Massaneda

El camp de futbol ja té gespa artificial / 
El CE de Bescanó està d ’aniversari

22-23 PER CAM INS I CORRIOLS Una caminada a l’abast de 
es nostres sortides de finals de 2006

Direcció GIRONA-OLOT:

•Feiners: 7 ,15/9,45/ 11,45/ 13,30/ 16,00 

•Dissabtes feiners (fins a Amer): 7,15 / 9,30 / 13,30 

•Dissabtes i festius: 11,45 

•Diumenges i festius (fins a Anglès): 15,45 

•Diari: 17,45 /19,15 (fins a Amer) / 20,45

Direcció OLOT-GIRONA:

■Feiners: 7 ,10/8,20/ 13,05/ 18,50 

•Dissabtes feiners: 8,20/ 10,20 

•Diari: 10,20 / 15,10 / 16,05 / 20,05

Ajuntament:

Oficines municipals: 972440005 

Fax: 972442702 

Recaptació: 972442649 

Hotel d ’Entitats: 972440160 

Piscines: 972442868 

Consultori Mèdic: 972442570 

Farmàcia: 972440059 

Teatre Unió: 972440160 

Escola pública: 972440228 

llar d ’infants Bescanó Nins: 972440363 

Biblioteca: 972440720 

Casal d'avis: 972440779 

Mossos d ’Esquadra: 088 

Creu Roja: 972222222 

Bombers: 085

Hospital universitari de Girona Dr. Josep Trueta: 972940200 

Parròquies:

Sant Llorenç de Bescanó: 972440281 

Sant Andreu d'Estanyol: 972440281 

Sant Pere de Montfullà: 972238189 

Sant Mateu de Vilanna: 972420807
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E D I T O R I A L

Transformació i/o evolució

La geografia urbana de Bescanó està experimentant una 
transformació important. Mica en mica es van executant 
unitats d'actuació, algunes cases unifamiliars velles, o 
no tan velles, cauen per deixar pas a noves construccions, 
majoritàriament de pisos. Els pocs horts que hi ha dins 
els pobles van desapareixent i en el seu lloc creixen 
habitatges unifamiliars en alguns casos, però en la major 
part, s'hi construeixen pisos.

De tota aquesta transformació, potser la més emblemàtica 
ha estat la que està experimentant l'emplaçament on hi 
ha hagut, durant dècades, la fàbrica Casademont. Per la 
voluminositat de l'edifici però també pel què ha significat 
social i econòmicament l'empresa a Bescanó i a tot el 
municipi, el seu enderroc ha estat un dels més viscuts 
i seguits per a tothom, des dels qui van començar l'activitat 
al costat d'en Jaume Casademont i la Teresa Ruhí, fins 
als que fa poc temps s'han instal·lat a casa nostre fruit 
de l'oferta immobiliària que aquesta transformació que 
apuntem els ha proporcionat.

La fàbrica Casademont ara ja no hi és. En el seu lloc s'hi 
a ixeca ran  noves c o n s tru c c io n s  im m o b ilià rie s . 
Urbanísticament, l'impacte serà molt diferent, millor pel 
que representa l’ordenació del poble. Tanmateix no podem 
oblidar que en el record de molts bescanonins i 
bescanonines, Casademont hi continuarà tenint un 
protagonisme especial, ja que forma part de la nostre 
societat més actual, però també de la nostra història més

Redacció de La Pilastra

recent. La Pilastra ha volgut donar relleu a la transformació 
de la fàbrica, però sobretot a les persones que la van 
aixecar i a la trajectòria que va seguir al llarg dels anys. 
És per això que publiquen un reportatge on es recull, 
ben segur, la part més humana de la història. També 
l'opinió de persones molt properes, com la germana d'en 
Jaume, la Júlia Casademont.

La transformació arriba també a altres sectors que no és 
l'immobiliari. En aquest cas és el cultural. El Projecte de 
rehabilitació del Teatre Municipal Alba Bescanonina, 
assenyalat en d'altres edicions de la Pilastra, ja està 
redactat i s'ha posat a exposició pública. Aquesta reforma 
que es recull també en aquestes pàgines, ha de permetre 
millorar la programació estable de teatre que des de fa 
dos anys es programa a l'Alba, però sobretot, ha de 
suposar la base per treballar conjuntament amb els 
municipis veïns de Salt i Girona. Culturalment podem 
parlar també de la rehabilitació del Pou del Glaç, de la 
que cal destacar el seu pes específic en els aspectes 
mediambientals del seu entorn.

La Pilastra recull també en aquestes pàgines el dinamisme 
social de les entitats i de les persones que les fan moure 
i que hi co l·laboren, a ixí com altres aspectes més 
anecdòtics però que no deixen de formar part del dia a 
dia i de l'evolució d'un municipi, com és el cas de les 
fotografies de les parelles casades dels anys 60.

Us informem que hi ha hagut una 
errada en la numeració de La 
Pilastra, i la revista del desembre 
de 2005 que corresponia al 
número 24, va sortir per error 
amb el número 25, havent-hi 
doncs dues revistes (el desembre 
de 2005 i l’abril de 2006) amb 
aquest núm ero. Des de la 
redacció d’aquesta publicació us 
demanem d iscu lpes per les 
molèsties.

Fe d ’errades

G erard  G ironè s i 
Agustí Garcia són els 
autors del reportatge 
titulat “Diari d’un culé 
bescanoní” del darrer 
n ú m e r o  de La 
Pilastra, i no només 
el primer, tal i com 
e s t a v a  s i g n a t  
erròniament.
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P O B L E  E N  V I U

Exposició de bolets amb 180 varietats

La cualbra Hora, un bolet molt 
s e m b l a t  a l ’a ma n i  ta 
phalloides, va ser la gran 
protagonista de la 16ena 
Exposició de Bolets, el 22 
d ’octubre passat al Local 
Polivalent. En aquesta edició, 
el Grup Boletaire Bescanoní, 
els organitzadors habituals de 
la trobada, van aconseguir 
recollir fins a 180 tipus de 
bolets diferents, que van ser 
exposats en dos tram s de 
trenta metres, acompanyats 
de rètols amb in form ació 
sobre el nom c ie n tíf ic  de 
cadascún, el nom popular i la 
co m e stib ilita t i l ' hàbi tat .

A  banda de la cualbra llora, els visitants de l’Exposició van poder veure tota mena de bolets, des dels més clàssics i comestibles 
fins als més estranys i verinosos, com el mataparent, l’ou del diable, el lleterol de bedoll o l’enganyapastors. Aquesta exposició, 
segons els seus responsables, té una clara voluntat formativa. La mostra té com a objectiu acostar el món del bolet als ciutadans 
i potenciar l’estima pels nostres boscos.

Vist aquest aspecte pedagògic de l’exposició, així com el pes específic que té dins el coneixem ent del medi natural més proper, 
l’A juntam ent va oferir com a novetat d 'enguany una visita guiada a les escoles, instituts i casals de persones grans del Gironès 
i dels m unicipis propers de la Selva, com ara Bonm atí-Sant Júlia del Llor, Anglès, La Cellera i Amer.

Uns dies més tard, el 12 de novembre, el Grup Boletaire Bescanoní també va organitzar la tradicional "Cuinada i Degustació” ,
un acte que pretén difondre la gastronomia del bolet. L’objectiu és mostrar als assistents diferents maneres de cuinar bolets
i per això es convida la gent a que porti algun plat que estigui cuinat amb aquest aliment.

Simplement adquirint un tiquet, els assistents van tenir dret a tastar cinc plats diferents, a més del beure, i un plat commemoratiu 
de la "Cuinada i Degustació” de Bescanó de regal.

Bescanó, seu del campionat d ’Scalextric

Bescanó va ser la seu del 5è memorial X.M.D d ’Scalextric els dies 26,27 i 28 de gener al Local Polivalent, campionat 
organitzat per l’escuderia X.M.D Racing conjuntament amb la Regidoria de Joventut de l’Ajuntament. Popularitzat des 
de fa molts anys per la marca Scalextric, la passió per les carreres d ’aquest cotxes en miniatura va aplegar uns 170 
pilots, procedents d ’arreu de les comarques catalanes, que van posar a prova les seves habilitats en trams d ’asfalt, 
tècnics i ràpids, amb un combinat de zones lentes. En total, van ser més de 200 metres de pistes que van reproduir 
les carreteres catalanes més significatives.

Entre les activitats paral·leles que es van celebrar al campionat, cal destacar la concentració de vehicles, tant de rally, 
com clàssics i gran turismes, aixf com la presència dels actuals campions i subcampions de Catalunya Open d ’asfalt 
2006. A més a més durant tot el dissabte , es va celebrar un mercat de slot on es va poder comprar i vendre tot tipus 
de material, tant actual com descatalogat, de col·lecció o d’edicions limitades, i es van projectar les millor imatges del 
campionat català de rally.



Lliuren el primer guardó “Arrels d ’Estanyol” 
que pretén homenatjar els veïns “de tota la vida”

EL P R IM E R  EN R E B R E  LA P L A C A  V A  SER LL U ÍS  A Y M E R IC H  F R IG O L É , Q U E  H A V IA  V IS C U T  A C AN  G IR O N È S

Lluís Aymerich Frigolé va ser el primer bescanoní en rebre el guardó “Arrels 
d ’Estanyol" que pretén recordar els veïns que viuen i sempre han viscut 
a Estanyol. Aquesta placa va ser lliurada per l’alcalde Xavier Soy durant 
la darrera Festa d’Estanyol, celebrada els dies 2 i 3 de desembre.

La festa va començar el dissabte 2 amb una classe de cuina a càrrec de 
Núria Lladó titulada “Festa al voltant de la nostra taula". Al vespre, a 
l’església de Sant Andreu, es va fer una cantada d ’havaneres a càrrec 
d”’Els Pescadors de l’Escala” i seguidament una botifarrada popular amb 
degustació de postres populars i cremat. El dia va acabar amb un ball per 
a tothom a la carpa de Can Quim.

L’endemà es va celebrar l’ofici solemne a l’església de Sant Andreu amb 
la coral Josep Ruhí de Bescanó. Després de l’ofici es va fer una audició 
de sardanes a càrrec de “La Cervianenca” i a la mitja part es va lliurar el 
primer guardó “Arrels d ’Estanyol” . La festa també va comptar amb una 
exposició de tapissos al local social i una explicació visual de les ofrenes 
de pomes al sant, a l’església.

L l u í s  A y m e r i c h  F r i g o l é  v a  s e r  e l  p r i m e r  b e s c a n o n í

EN  SER  R E C O N E G U T  C O M  A  F IL L  d ’ E s T A N Y O L .

Bescanó va organitzar durant les festes de Nadal més d’una quinzena d’activitats destinades al públic de totes les edats. 
A més dels tradicionals Pastorets, el Pessebre Vivent i la popular Quina, també es van programar altres iniciatives com 
ara el Concert de Sant Esteve, la festa de Cap d’any i la III edició del Concurs de Pessebres, i un concert per recaptar 
fons per la Marató de TV3. Pensant amb els més petits, es va organitzar el Casal de Nadal i el Nadal Jove, ei Petit Pin, 
el Cagatió i la tradicional Cavalcada de Reis.

U n  a n y  m é s , e l  

t e a t r e  l ’A l b a  

B e s c a n o n i n a  

VA A C O L L IR  ELS

P a s t o r e t s .

E l  P e s s e b r e  V i v e n t

VA T O R M A R  SER UN 

DELS GRANS ATRACTI US

d ’ a q u e s t e s  FESTES  

d e  N a d a l . E n g u a n y

ES V A N  FER TR E S 

REPRESENTACIONS, VA 

C O M P T A R  A M B  M ÉS 

DE I.4OO VISITAN TS I 

HI VAN COL·LABORAR 

M ÉS D E 2 5 0  
P E R S O N E S.

Se s  M a j e s t a t s  

e l s  R e i s  

d ’O r i e n t  n o  e s

VAN OBLIDAR DELS 

NENS I N ENES DE 

LA LUDOTECAI ELS 

V A N  PO R TA R UN 

M U N T  DE 

[OGU IN ES PER A 

rO T S  E L LS.

E l  j u r a t  v a

RECÓRRER TOTES 

LES C A S E S  I 

L O C A L S  

C O M E R C IA L S  

PARTICIPANTS EN 

L A 3 A  EDICIÓ DEL

C o n c u r s  d e

P E SS E B R E S  PER  

VALORARQUIN ERA 

EL M IL L O R .
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P O B L E  E N  V I U

Parelles casades als anys 60 i 70
ELS H O M E N A T JA T S  VA N  FER U N A  E X C U R S IÓ  A V IC  
AM B  UN D IN A R  D IG N E  DE C A S O R I Per l'organització de la festa

El dia no es va aixercar d’allò més joliu i de 
festa. Era un dijous plujós. Després d’escoltar 
missa, amb un sermó molt apropiat i una 
celebració eucarística molt aprofitada, vam 
dirigir-nos cap a Vic per veure i gaudir (una 
mica passada per aigua) de la fira medieval 
de la bonica població de la comarca d'Osona. 
S'hi podia passar tot el dia remenant articles 
de tota mena i tastant la gastronomia local, 
ideal per satisfer qualsevol paladar.

Quan el sol va marcar l’hora, ens vam dirigir 
cap a "Can Dijous”, on ens van rebre amb 
les taules parades. La nostra il.lusió amb 
molta tensió. Alguns ens vam fer la idea que 
era un dinar de noces, i realment va ser un 
gran dinar, digne de grans festes i dates 
assenyalades. La festa va ser completa: 
xerinola i regals per a les parelles més 
antigues, records per a totes les parelles i un 
record molt emocionat per a aquelles persones 
que ens podrien haver acompanyat i els fets 
i el temps no ho han permès.

Poesies, acudits, balls, cava i alegria per a 
tots els cors. Amb l’agraïment de tots a les 
parelles de casats que han dut a terme 
aquesta festa. Ens diuen els que hi 
assisteixen, que es fa amb molt d’interès i 
amb molt bon encert, fent-nos més que 
mereixedors, amb el vist-i-plau de tots, 
d’organitzar la festa del proper any.

La petita puntaire

L'hivern dins la natura, 
un dia d'hivern 

sortim de sobte i veiem, 
dos pit-roigs saltant, 

i fent el seu piu-piu típic de l'infant... 
tot caminant li canto 

tal com si fos el seu germà gran,

i content i rialler m'explica la seva història refilant!! 
el vent ens abraça la cara dels dos, 

el sorolls dels arbres d'hivern, 
i gran com em sento us recomano; 

preneu precaucions fins el 15 de maig!!! 
bones vesprades en aquest dolç hivern.

U n a  f o t o  d e  g r u p .

aAngels Serra

6
Nadal amb la Fina Deulofeu

Un grup de nens acompanyats d’un patge reial van visitar 
la Fina Deulofeu, coneguda de tots per la seva relació 
amb la mainada de Bescanó, per desitjar-li bones festes 
i portar-li un regal.

Els avis de Bescanó 
reviuen la seva infància

Els avis van explicar als nens de l’escola Sobrequés com 
jugaven i les joguines que utilitzaven quan ells eren petits.



P O B L E  E N  V I U

Els avis del Casal van 8 dies de viatge a Itàlia
ELS T U R IS T E S  VA N  D E D IC A R  UN  D IA  A V IS IT A R  V E N È C IA , U N A  C IU T A T  Q U E  ELS V A  E N A M O R A R

El mes d ’octubre de 2006 un grup de 
bescanonis i bescanonines vàrem anar 
de vacances a Itàlia i durant 8 dies vàrem 
recórrer la part nord d ’aquest país. Va 
ser un pujar i baixar de l’autocar per 
poder vis itar M ilà, el Llac M aggiore- 
Stressa-llles Borromeo, Bergamo, Sotto 
il Monte -  lloc on va néixer Joan X X III-  
V en èc ia , Ferra ra , Veron a , Padova i 
Sirmione, en el llac Garda.

A  Venècia hi vàrem voler dedicar un dia

sencer. Per tal d ’arribar-h i vam llogar, 
e x c lu s iv a m e n t per a ls tu r is te s  de  
B escanó, un v a ixe ll-ta x i -a n om en at  
vaporetto- que ens va deixar a la plaça 
de San M arco , on vàrem  v is ita r la 
sumptuosa catedral.

Seguidam ent vam pujar al Cam panile, 
des d ’on es podia c o n te m p la r una 
panoràmica impressionant de tot Venècia 
i de les illes del voltant. Continuant amb 
la nostra caminada pels estrets carrers

que conformen la ciutat, ens vam dirigir 
al Gran Canal on una multitud de gent 
no parava de fotografiar des de tots els 
angles imaginables i enm ig d 'un anar i 
venir de gòndoles un famós pont: era el 
Pont de Rialto.

Després d ’atra vessa r-lo, ens vam trobar 
am b un g ra n  n o m b re  de p e tite s  
paradetes on es podia trobar gairebé de 
tot, des de fruita fins a roba, corbates, 
m o c a d o rs , jo ie s ,, m à s c a re s , e tc .

Una c iu ta t que sedueix

L'encant de Venècia és irresistible i 
el poder de seducció de la ciutat no 
es limita a la plaça de San Marco i 
als seus voltants. En realitat hi ha 
molts emplaçaments interessants en 
qua lsevo l dels barris  que la 
conformen, tots ells farcits de carrers 
estrets i serpentejants, de canals i 
de petites places am b racons 
encantadors.

Ja de vespre i amb el llums de la 
plaça de San Marco encesos vam 
haver de dir adéu a una ciutat que 
enamora cada vegada que es visita.

Ciutats plenes d ’encant

Si haguéssim de descriure amb detall 
totes les ciutats que vàrem visitar durant 
aquesta setmana podríem omplir tota la 
revista. Només destacar que totes tenien 
el seu encant, molta història i racons 
molt interessants, fets que ressaltaven 
encara més gràcies al magnífic ambient 
entre la gent que va prendre part en el 
viatge. Esperem que d ’aquí un temps 
puguem tenir l’oportunitat de tornar-hi 
ja sigui repetint el mateix itinerari o bé 
anant a d ’altres regions d ’Itàlia.

L’Associació Gent Gran de Bescanó repren la temporada amb el tradicional 
dinar a Platja d ’Aro i diverses excursions

Després d ’un estiu per reposar i per agafar noves energies, l’Associació “Gent Gran de Bescanó” va iniciar un nou curs 
amb la celebració de la “Diada de Germ anor”el dia 17 de setembre. Pel matí vam visitar Sant Feliu de Guíxols per anar 
després a l'hotel “La Terrassa” de Platja d ’Aro on ens esperava un molt bon dinar amb parlaments i camaraderia de tots. 
No va faltar el ball per a distracció i descans de tots.

A l'excursió  del mes d ’octubre, l’Associac ió  va visitar Tarragona i Reus. Després d ’un bon dinar a Tarragona, vam  
desplaçar-nos a Reus, on va viure els primers anys de la seva vida el genial arquitecte Antoni Gaudí. Ailà vàrem visitar 
el que es coneix com a ruta modernista, acompanyats de guies locals especialitzats, que van satisfer la nostra curiositat 
amb molta simpatia.

Una excursió per recordar
Uns dies després, vam fer una excursió per terres franceses, en concret, per la Gascunya i ei Perigord. La bona atenció 
hotelera en tot el recorregut, la visita a “Gufre de Perdirac” amb un passeig amb barca pel riu subterrani fins al llac de 
la pluja i la impressionant “Gran Cúpula” són les coses que més ens van agradar.

El mes de novembre ens va portar a la població de Montmajor per visitar un museu sobre el bolet, molt complert. Vam 
rebre bones explicacions i aclariments, acom panyades per un audiovisual.
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P O B L E  E N  V I U

L'IES Vallvera promou sistemes alternatius 
d'aprenentatge per aquells alumnes que ho necessiten
EL P R O JE C T E  ES D IU  A U L A  O B E R T A  I C O M P T A  AM B  EL S U P O R T  DEL D E P A R T A M E N T  D ’ E D U C A C IÓ

E l s  a l u m n e s  m o s t r a n t  u n  c i s t e l l  p l e  d e  b o l e t s  i  l a  s e v a  

m a s c o t a :  u n  s u r e n y  O C E P  D E 535 G R  I D E 2 7  c m  d ’ a l ç a d a .

L'IES Vallvera duu a terme una iniciativa anomenada Aula Oberta, 
que té per objectiu oferir sistemes alternatius d'aprenentatge per 
aquells alumnes que ho necessiten. Aquest projecte té el suport 
del Departament d ’Educació de la Generalitat de Catalunya.

L'Aula Oberta és una oportunitat que l'institut posa a l'abast 
d'aquells alumnes que per diferents motius no poden seguir el 
currícu lum  ordinari. En aquest cas, els alum nes de 3er d 'ESO 
de l'l ES Vallvera treballen les ciències naturals d'una manera 
transversal i amb treball de camp.

L'autoestima i les habilitats personals es reforcen amb aquesta 
metodologia.

Un dels projectes que es duen a terme dins l’Aula Oberta, és 
l’estudi dels bolets, la seva varietat i l’ús que en fa l’home. Per 
això, la primera activitat correspon a fer una sortida al medi, que 
van realitzar el 4 d ’octubre passat. Tots els alumnes van gaudir 
d ’allò més omplint un cistell de bolets comestibles i fotografiant 
els no comestibles.

La Coral Infantil de Bescanó participa en una trobada a Vilopriu

D U R A N T  LA JO R N A D A  ELS MÉS M E N U T S  VA N  T R E B A L L A R  U N A  C A N T A T A  D E D IC A D A  A M O Z A R T

El 26 de novembre passat, la Coral Infantil de Bescanó va participar a la Matinal Infantil, organitzada par l’Agrupació 
Coral de les Comarques de Girona, que es va fer a la casa de colònies “El Ginebró” de Vilopriu. Van treballar una Cantata 
dedicada al geni de Salzburg: "Els ratolins i Mozart”.

Aquesta cantata és una adaptació d ’algunes de les obres més conegudes de Mozart 
com ara la Simfonia n° 40, La flauta màgica, Les noces de Fígaro... amb unes lletres 
a d a p ta d e s  que e x p lic a v e n  la v ida  d ’aq u e st e x tra o rd in a r i c o m p o s ito r.

També tots els nens i nenes van tenir la sorpresa de conèixer Mozart en persona, que 
els va explicar la seva història. Al final del dia, totes les corals participants van fer un 
concert per als pares i Mozart va felicitar a tots els cantaires perquè ho havien fet molt 
bé. La trobada va ser molt positiva per a tots i sobretot per a la Coral Infantil de Bescanó, 
ja que era la seva primera sortida. Ara esperen fer-ne moltes més...

E l s  i n f a n t s  v a n  r e b r e  l a  v i s i t a  s o r p r e s a  d e  M o z a r t .
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L 'A jun ta m en t de B escanó im pulsarà  
aquest any la construcció  de 25 nous 
pisos per a joves. L’alcalde, Xavier Soy, 
ha assenyalat que la voluntat del consistori 
és “ajudar els joves resolent un dels seus 
principals problemes: el de l’habitatge” .

L’Ajuntament ja va impulsar una promoció 
de 24 pisos i l’any passat va donar les 
claus als beneficiaris. Però tot i això, 
Xavier Soy considera que “tal i com estan 
els preus dels pisos, és im prescindible 
construir-ne de nous per donar-los a la 
gent jove, que és la que té més problemes 
a l’hora d ’aconseguir un habitatge” .

El nou bloc de pisos es construirà a la 
banda del poble de la carretera al riu, en 
la Unitat d ’Actuació 8 (U A8), que aquest 
any es desenvoluparà.

L’Ajuntament de Bescanó crearà 
25 nous pisos per a joves

L’A L C A D E , X A V IE R  SOY, D E S TA C A  LA V O L U N T A T  DEL M U N IC IP I D ’A JU D A R  
A A Q U E S T  C O L ·L E C T IU  A A C O N S E G U IR  UN H A B IT A T G E

A d ju d ic a c ió  dels pisos

Tot i que la construcció dels habitatges començarà d ’aquí a 8 mesos, l’Ajuntam ent 
vol adjudicar-los abans, de manera que els joves beneficiaris ja ho tinguin clar. 
Aquesta adjudicació es farà per un preu aproxim at. Com que es calcula que els 
pisos no estaran acabats fins d ’aquí a un any i mig, si algun jove li toca el pis i 
després no el vol, hi podrà renunciar.

Habitatges també 
per a la gent gran

Dins d’aquests 25 habitatges 
nous, l’Ajuntament ha decidit 
re s e rv a r -n e  un p e t it  
p e rcen ta tge  (a p ro x im a 
dament quatre) per a gent 
gran que visqui sola. Des de 
l’Ajuntam ent es considera 
que aquest és un col·lectiu 
que també pot tenir molts 
problemes per aconseguir 
una vivenda. Si aquests pisos 
no tenen dem anda, es 
destinaran tots als joves.

Condicions 
d ’adjudicació

Les condicions d ’ajudicació per a 
aquesta nova promoció de pisos 
seran molt similars a les que es van 
marcar per als pisos per a joves 
que l’Ajuntament va construir al 
carrer Santa Anna. Així, es valorarà 
amb més punts els joves que faci 
més temps que visquin a Bescanó, 
les parelles, i les parelles amb fills. 
Cal tenir en compte que aquest 
concurs només és per a persones 
fins a 30 anys.

Properament l’Ajuntament donarà 
a conèixer les condicions perquè 
els interessats es puguin començar 
a apuntar.

Una primera promoció 
molt ben acollida

L’A juntam ent de Bescanó ja va 
impulsar una primera promoció de 
pisos per a joves que va tenir (i té) 
molt bona acollida. Ha servit perquè 
24 famílies (parelles i persones soles) 
puguin v iu re  en pisos a preus 
assequibles.

L’A ju n ta m e n t va p ro m o u re  la 
construcció de 24 habitatges al carrer 
Santa Anna, repartits en pisos de 60 
i 90 metres quadats i el novembre de 
2005 es va fer l’acte de lliurament de 
les claus als joves que havien guanyat 
el concurs d ’adjudicació. En total es 
van presentar una vuitantena de 
peticions.
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L’A juntam ent invertirà 3 ,5 mil ions d ’euros en diferents obres

El Ple de l’Ajuntam ent va aprovar el 22 de desembre passat 
el pressupost per al 2007 que contempla una inversió de prop 
de 3,5 milions d ’euros. Un any més, aquest s'ha tancat sense 
augmentar els impostos mes enllà del l’lPC. El total d ’ingressos 
i despeses és de 6.608.600 euros.

La partida més im portant del pressupost són les inversions 
que aquest any pugen a 3.490.000 euros, una tercera part 
dels quals seran aportats per subvencions. La resta de diners 
seran finançats amb un crèdit, amb la venda d ’una parcel·la

de la zona industrial i amb el superàvit del tancament de l’any 
2006, que serà de prop de 600.000 euros.

El pressupost preveu, també, destinar diners a m illorar la 
seguretat al poble. A ix í es preveu la contractació d ’una plaça 
de vigilant de la vila i una plaça de vigilant i responsable de 
manteniment de les instal·lacions municipals que tenen més 
concurrència, com el pavelló, el polivalent i el camp de futbol.

IN V E R S IO N S  M ES IM PO R TAN TS PR EVISTES EN EL PRESSU PO ST PER A L’ANY 2 0 0 7

Am pliació i urbanització del cam í del cementiri -  cl Sant Sebastià 397.000 €

Adquisició d ’un terreny per a l’ampliació de la piscina 50.000 €

Remodelació del cementiri de Bescanó - l a fase 100.000 €

Remodelació dels cementiris de Vilanna i Estanyol -  l a fase 12.000 €

Remodelació del teatre municipal 1.800.000 €

Construcció d'una piscina de xipolleig per a infants 70.000 €

Substitució de la tanca exterior de la piscina 32.000 €

Substitució de la tanca interior de la piscina 18.000 €

Millores a la sala de joventut 24.000 €

Instal·lació d ’una estàtua a la placeta de l’església de l'Assum pta 18.000 €

Mobiliari urbà 24.000 €

Reposició de contenidors 9.000 €

Socialització de llibres d ’escola 25.000 €

Construcció d ’un local social a Mas Llunès - l a fase 370.000 €

Restauració i adequació del pou del Glaç i el seu entorn 456.000 €

L’Ajuntament de Bescanó signa un conveni per tal de rehabilitar 
l ’entorn natural del Pou de Glaç de Vilanna
F O R M A  P A R T  DE LA C O L ·L A B O R A C IÓ  E N T R E  L ’O B R A  S O C IA L  DE LA C A IX A  I LA D IP U T A C IÓ  DE G IR O N A  PER 
P R E S E R V A R  I D IF O N D R E  ELS V A L O R S  N A T U R A L S  DE LA D E M A R C A C IÓ

L’Ajuntam ent de Bescanó i la Diputació de Girona han signat un conveni per ordenar l ’entorn del Pou de Glaç de 
Vilanna. El document va ser signat el 5 de desembre passat a la sala de plens de l’Ajuntament pel President de la 
Diputació de Girona, Sr. Carles Pàramo; pel Delegat General de la Caixa a Girona, Sr. Rafael Garcia, i per l’Alcalde 
de Bescanó, Sr. Xavier Soy.

L’objectiu del projecte presentat per l ’Ajuntament és la recuperació de l’entorn natural del Pou de Glaç de Vilanna 
situat en un espai agroforestal amb un elevat valor històric i paisatgístic, el qual quedarà vinculat a la Via Verda. El 
projecte té previst adequar l ’entorn del Pou de Glaç per tal que sigui accessible a peu i l ’habilitació d ’un corriol 
educatiu de descoberta: hi haurà una zona de pic-nic, miradors amb panells explicatius, i fins i tot es restaurarà la 
Rectoria per acollir un alberg.

L’esmentat projecte s'executarà el proper any, el pressupost total és de 425.000 euros i la subvenció concedida és 
concreta en 320.000 euros.
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2.200.000 euros per convertir el teatre 
de Bescanó en un edifici de primer ordre

ÉS LA IN V E R S IÓ  MÉS IM P O R T A N T  Q U E  S ’ H A  FET M AI A L  M U N IC IP I I 
O B R IR À  N O VES  P E R S P E C T IV E S  DE P R O G R A M A C IÓ

Més de dos milions d ’euros. Aquest és el cost que tindran les 
obres de millora i adequació de l’actual teatre de Bescanó 
per convertir-lo en un espai escènic de primer ordre, formar 
part de la xarxa de teatres reconeguts per la Generalitat de 
Catalunya. Per tal que el projecte sigui possible, es compta 
amb una important subvenció de la Generalitat, que puja a
600.000 Euros.

El resultat final ha de ser un teatre amb una cabuda de 370 
persones, que com pleixi i les mides i requerim ents dictats 
per la Generalitat per poder formar part de la xarxa de grans 
teatres de C ata lunya  i potencia l escenari de qualsevol 
representació teatral o espectacle de primera línia.

La premisa més important del projecte és que s’ha de mantenir 
en la mesura del possible l’edificació actual, malgrat que per 
com plir tots els requisits cal una reforma integral de l'edifici 
existent. Per això, es canviarà l’accés principal al teatre, que 
serà lateral, i l’accés actual passarà a ser secundari. Es 
construirà un edifici de nova planta, adossat al volum principal 
de l’edifici actual, que serà el nou vestíbul. També hi haurà 
una gran zona de bar i repós entre actes.

Pel que fa a la sala principal, es refarà el pendent per tal

d ’optim itzar la visió de l’escenari i s ’aïllarà acústicament. La 
caixa escèn ica  es tractarà am b tots els requisits tècn is 
p oss ib les, com  ara un sostre  tè c n ic  per a lb e rg a r les 
instal·lacions d ’escenografia.

Comencen els tràmits administratius
per a les obres de millora del camí del cementiri
EL P R O JE C T E  C O S T A R À  P R O P  DE 4 50.000 E U R O S , U N A  Q U A R T A  P A R T  D ELS Q U A L S  S E R A N  A P O R T A T S  PER LA 

G E N E R A L IT A T

L’A ju n ta m en t de Bescanó ha in ic ia t els tràm its  
adm inistratius per poder tirar endavant les obres de 
millora del camí del cementiri. Aquests treballs estan 
pressupostats en 447.187 euros, 118.766 dels quals 
seran aportats per la G en era lita t de Cata lunya .

L’objectiu és adequar i eixamplar el carrer Sant Sebastià 
i connectar-lo amb el nou vial que enllaçarà el poble amb 
la rotonda. A més es millorarà l ’entorn de l ’ermita i 
l ’accés al cementiri.

El projecte s'executarà en dues fases. La primera 
començarà abans de l’estiu i afectarà l ’espai comprès 
després de la tanca de l’Ajuntam ent fins l ’arribada al 
cementiri. Per al proper any es farà la segona fase de 
l’obra, que contemplarà l’ordenació de la part frontal del 
cementiri desviant l’actual carretera i convertint la part

de davant de l ’ermita de Sant Sebastià i el mateix 
cementiri en un espai públic tancat al trànsit.

El projecte preveu mantenir el caràcter tradicional del 
carrer però adaptant-lo a les noves necessitats. L’amplada 
total del carrer serà de 8 metres, que es repartiran de la 
següent manera: una franja d ’un metre al costat dels 
edificis per tal de protegir els accessos als habitatges; 
5 metres centrals de vial que permetran la circulació en 
els dos sentits de la marxa, i un passeig d ’una amplada 
de 2 metres que estarà protegit dels vehicles per pilones 
i que tindrà miradors i bancs per asseure’s. La reordenació 
del davant de l’ermita de Sant Sebastià consistirà en el 
desviament del trànsit pel darrera de l ’ed ific i i en la 
construcció d ’una plaça de nivell més baix que l’actual, 
per tal de permetre l’accés a l ’ermita a peu pla, i una 
rampa per accedir al cementiri.
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I N F O R M A C I Ó  M U N I C I P A L

L’Ajuntam ent preveu comprar els llibres de primària 
per ajudar a les famílies reduint les seves despeses
UN  C O P  U T IL IT Z A T , EL M A T E R IA L  ES Q U E D A R À  A L ’ ES C O LA

L’Ajuntam ent ho té molt clar: vol contribu ir a reduir les 
despeses de les famílies de Bescanó. I és per aquest motiu 
que ha com ençat una iniciativa que pretén socialitzar els 
llibres de text dels nens de primària en els propers tres 
anys; és a dir, l’Ajuntam ent adquirirà els llibres que siguin 
necessaris per im partir les classes, que quedaran per a 
l ’esco la . A q u e s ta  és una in ic ia tiva  en dega da  per 
l’A juntam ent i amb el suport de l'A M P A  i de la mateixa 
escola.

Els pares dels alumnes simplement n’hauran de pagar un 
preu sim bòlic i hauran de garantir que els llibres seran 
retornats en bon estat. Am b els diners que els pares paguin 
de fiança, es farà un fons per poder reposar els llibres que 
quedin en mal estat.

1 8 0  fa m ílie s  b e n e fic ia d e s  el p ro p e r cu rs  
El projecte preveu desenvolupar-se a tres cursos vista per tal de 
poder tenir socialitzats tots els llibres de l’escola. Aquest proper 
curs es compraran els llibres de primer i de segon de primària, 
el curs 2008-2009 els de 3r i 4t i l’any següent els de 5è i 6è. 
Aquest proper curs ja se’n beneficiaran unes 80 famílies. Am b  
tot, els que s ’estimin més com prar els llibres educatius enlloc 
d ’utilitzar els de l’escola, també podran fer-ho.

Aquesta iniciativa té com a objectiu final contribu ir a reduir la 
despesa familiar, malgrat que també és una aposta per fer una 
població més sostenible. De fet, actualment l’Ajuntament ja està 
ajudant a les famílies bescanonines subvencionant el 10% de 
la compra de llibres dels nens que van a l’escola o a l’institut.

Bescanó acull la final del 
Campionat de Catalunya de 
sardanes de colles de punts 
lliures

Sessió de contes a la 
biblioteca infantil

Cada quinze dies a la biblioteca 
in fa n t il,  e ls  d ive n d re s  a les 
1 7 :3 0 h , un narrador e xp lic a  
h is tò rie s  d ive rtid e s  pels més 
menuts i els no tan menuts. N ’hi 
ha hagut de to ts  els gustos: 
musicals, de temporada, de por, 
de N ada l... Aquesta fotografia  
p ressa  el 3 de n o ve m b re  
rep re sen ta  l ’e s p e c ta c le  “ La 
m a le ta ’’ de la c o m p a n y ia  
“ M usicontes” .

El darrer dissabte de novembre, i per segon 
any consecutiu , el Pavelló de Bescanó va 
ser l ’escenari de la fina l del Cam pionat de 
C a ta lu n y a  de c o lle s  s a rd a n is te s  en 
l'especialitat de punts lliures, que va guanyar 
la colla barcelonina Mare Nostrum. Aquesta 
m odalitat de com petició posa en joc tota la 
capacitat d ’inventiva de cada colla, formada 
per s is  pare lles  m ixtes de dansaires en 
d is p o s ic ió  c là s s ic a  de ba ll rodó , que  
s ’esforcen per transm etre al públic la seva 
v is ió  de passos de c re a c ió  p ròp ia , to t 
mantenint les regles de repartiment d ’acord 
amb el tiratge de la sardana. A ix í, el jurat 
va valorar la varietat i d ificu lta t dels punts, 
l ’espectacularitat, la coreografia i el conjunt 
global.

Mas Llunés 
disposarà d ’un local 
social amb consultori 
mèdic i bar 
restaurant

El nucli de Mas Llunés comptarà 
ben aviat amb un local social 
que ajudarà a dinam itzat la vida 
a la urbanització i que inclourà  
sa le s  de re u n io n s , un bar 
re s ta u ra n t i f in s  i to t  un 
consultori m èdic. Les obres és 
prev ist que com encin  aquest 
abril i que acabin abans de finals 
d ’any o a p rin c ip is  del 2008. 
Segons el projecte arquitectònic, 
el local estarà form at per dos 
grans blocs units per una gran 
zona porxada, idònia per a fer- 
hi actes p ú b lic s  i a c t iv ita ts  
socia ls  de la u rban ització . En 
un dels grans blocs hi haurà el 
dispensari i les sales de reunions 
i a l ’altre, el bar restaurant.

La bona acollida per part dels assistents a 
aquest acte durant la passada edició ha 
motivat a l’Ajuntament de Bescanó a seguir 
apostant per aquest concurs que va reunir 
tretze colles provinents de tot Catalunya, 
que van participar en categories Alevins, 
In fa n tils , Ju ve n ils , Grans i Veterans, 
acompanyats per la Cobla Contemporània 
de Barcelona.



E L  R E P O R T A T G E

Indústria Càrnica MONTHI,S.A., 
en la memòria d ’un pobleRedacció de la Pilastra 1

L’activitat econòmica ha donat caràcter a la geografia dels països, fins 
el punt que hi ha topònims de pobles que li deuen el seu origen, tal 
com ha passat en les tradicionals “colònies” o cases d’habitatges dels 
treballadors prop dels centres de treball, que més tard han esdevingut 
nuclis urbans. D'aquestes “colònies” se’n troben en el transcurs dels 
nostres rius, on d’antuvi les indústries primerenques hi cercaven la 
força hidràulica per fer moure les màquines dels talers o dels martinets 
m etal·lúrgics: l’exemple que tenim més a prop és el del poble de 
Bonmatí, nucli urbà descendent de la “colònia” del mateix nom.

Bescanó, a més de ser una localitat notòria per la indústria tèxtil i la 
fusteria, té perfum d’embotit, i no només per la seva exitosa “fira de 
l’embotit". Una part important de la població de Bescanó i dels nuclis 
urbans propers, han treballat o treballen elaborant productes carnis 
en alguna de les empreses aquí instal·lades; una d ’elles ha estat el 
cas de Monthi, S.A. Monthi ha viscut pràcticament cinquanta anys: 
neix a Bescanó l’any 1956 i mor a Bescanó l’any 2005, ha tingut un 
fill (Casademont, S .A.), i el seu edifici s’enderroca el novembre de 
2006.

La vida de Monthi té dos etapes ben diferenciades, cadascuna d’elles 
de 25 anys de durada. La primera va des dels inicis en que Jaume 
Casademont hi feia la matança, fins al final del 1980, moment en que 
es va traspassar el fuet que s'hi feia a la nova factoria de Casademont 
a Bonmatí. La segona etapa va des del 1981 al 2005, quan s’hi elaboren 
productes artesanals, pernil curat i panxetes, amb la intervenció d’en 
Josep Ma Jaile.

Els seus in ic is : la fonda i la botigueta de queviures

Just per on passa la carretera direcció a Girona -anys enrere a les 
afores de Bescanó- hi ha can Faldilla, la casa on residien el 
matrimoni Pere Casademont i Teresa Perafita. A llí hi tenien una 
petita fonda i botiga de queviures. L’àvia Perafita regentava la 
fonda cuinant menjars i despatxant la botiga, mentre l’avi 
Casademont es dedicava a matar porcs per fer-ne embotits que 
venien a la botiga.

Quan l’avi Pere Casademont va morir, el fill gran del matrimoni,
Jaume Casademont i Perafita que fins llavors treballava al bufet 
d’un advocat de Girona, va seguir les passes del seu pare i va 
continuar fent embotits en un petit local de 60 m2. Després els 
anava a vendre a Girona amb una moto que arrossegava un remolc.
Aquests 60 m2 foren l’embrió de Monthi i consecutivament de 
Casademont, S.A. Al 1956 en Jaume es va casar amb Teresa Ruhí, 
filla petita del mestre de l’escola de Bescanó, Josep Ruhí, matrimoni 
que va tenir sis filles. En aquella època, mentre en Jaume elaborava 
embotits, la jove esposa Teresa els venia en una botiga als Quatre 
Cantons, al final de la Rambla de Girona. Tant va ser l’èxit dels 
seus embotits que es varen haver de plantejar si es dedicaven a 
fabricar o a vendre’n. La decisió va ser la de deixar la xarcuteria -
i centrar els seus esforços en la producció, ja que ja tenien clients 
des de Girona fins a Barcelona, passant pel Maresme. <

<

Ja u m e  C a s a d e m o n t  i  T e r e s a  R u h í

EL D IA  D E L SE U  C A S A M E N T  ( 1 9 5 6 )
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N eix la M onthi

Per atendre les comandes necessitaven unes instal·lacions 
adequades: aquells 60 m2 varen anar creixent a poc a 
poc, fins completar l’emblemàtica fàbrica que tots els 
veïns hem conegut. Llavors a les afores del poble, al 
costat de can Faldilla, hi havia un hort que es va destinar 
a solar per aixecar l’esmentada fàbrica que portaria el 
nom de “Monthi” (paraula formada per les últimes síl·labes 
dels seus cognoms); la marca escollida per identificar 
els seus productes va ser la de “Casademont”. L’èxit dels 
embotits va ser tan gran que al 1970 Jaume Casademont 
va haver de construir una nova i més gran fàbrica en un 
terreny proper a Bonmatí. Mentre a Bescanó feien el 
producte de més èxit, el fuet, a Bonmatí es fabricava 
pernil cuit i mortadel·la, i així varen anar creixent i creixent. 
Al final del 1980 a Monthi (Bescanó) hi treballaven 44 
persones i a Casademont (Bonmatí) 99, i la suma de la 
producció de les dues factories sobrepassava els cinc 
milions de quilos de producte elaborat a l’any. L’expansió 
dels productes agroalimentaris era evident. Am b tot, 
encara quedava molta feina a fer per poder igualar l’oferta 
amb la gran demanada que existia. Per això calia una 
fàbrica gran, moderna i competitiva; i així es va fer a 
Bonmatí: en aquells anys aquella factoria era motiu 
d ’admiració pel seu disseny.

Al gener de 1981 es va decidir tancar la vella fàbrica de 
Monthi (Bescanó) i passar tota la producció de fuet que 
s’hi feia a Casademont (Bonmatí). D’aquesta-manera la 
fàbrica Monthi de Bescanó va romandre tancada sense 
activitat per primera vegada. En Jaume Casademont i la 
seva filla Adriana varen centrar els seus esforços en fer 
funcionar l’empresa Casademont.

Al 1981 feia dos anys que en Josep Ma Jaile, marit de 
l'Adriana, treballava a Casademont en els departaments 
de Desenvolupament de Producte i en el Comercial. 
Aquest, al veure Monthi sense activitat, va redactar un 
projecte per elaborar-hi productes artesanals, projecte 
que va ser aprovat per en Jaume Casademont, amb la 
condició que Monthi fos una empresa independent i que 
busqués i gestionés els seus recursos de manera separada 
de Casadem ont. Si bé Monthi era la “m are" de 
Casademont, ara Monthi de Bescanó havia de tornar a 
“renéixer” : aquí s’inicia la segona època de la vida de 
Monthi que durarà fins el 2005.
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H o r t  o n  e s  v a  c o n s t r u i r  l a  f à b r i c a  M o n t h i  ( 1 9 5 9 ) .

V i s t a  a è r i a  d e  l ’ e d i f i c i  d e  l a  M o n t h i  ( 1 9 9 3 ) .

Jo s e p  M .  Ja i l e , e n  u n  a s s e c a d o r  d e  p e r n i l s .



R E P O R T A T G E

Productes venuts arrei d ’Espanya

Els productes que s’han fabricat a Monthi s’han venut per tota 
Espanya i per molts països d’Europa inclosos Suècia i Alemanya. 
Com que Monthi pertanyia al grup d ’empreses Casademont 
no podia fer productes que entressin en competència entre 
sí, i per aquesta raó es va buscar productes a fabricar més 
artesanals, de gamma alta, que complementessin les gammes 
dels altres productes com va ser una la llonganissa de pagès, 
el “petador” , una sobrassada de qualitat o la panxeta curada. 
F5: En Josep M. Sabech enmassant panxeta.

Al mateix 1981, des de Bescanó, Monthi va treballar amb el 
Departament d'Agricultura de la recent formada Generalitat 
en la creació del Consell Regulador de la Botifarra Catalana, 
de la que n’era elaborador.

A partir del 1984 Monthi va començar a elaborar pernil curat, 
producte que no deixaria de fer fins vint anys més tard, al
2004.

P e r s o n a l  d e  l a  M o n t h i  a l  19 8 8 .

Al 1988, la prestigiosa revista Alimarket publica que el 1987 
Monthi fou la segona empresa (d'entre més de 4.000 empreses 
càrniques que hi ha a tot Espanya) que ha fabricat i venut 
més bacon cuit, després de la líder (Oscar Mayer); aquest va 
ser motiu d ’orgull per tots els seus treballadors. Tant era la 
quantitat de producte que s'havia de fabricar que a l’any 1988 
Monthi va ser el primer importador de camions de bacons per 
processar de tot l’Estat, donat que no se'n trobaven prous en 
el mercat interior.

La producció es feia mercès a tres torns laborals que permetien 
fer cuites durant les 24 hores del dia; a Monthi hi treballaven 
25 persones fabricant poc més d’un milió i mig de quilograms 
a l’any. A  més, l’expansió d'un producte estrella com el pernil 
curat -de l que havia de comprar el 50% del que comercialitzava 
a altres fabricants- va fer que una petita empresa mitjana com 
Monthi, amb una fàbrica de menys de 3.000 m2 i amb 25 
treballadors, facturés més de 1.000 milions de les antigues 
pessetes, fet que va fer que Monthi passés a ser considerada 
"gran" empresa. Però a partir d ’aquest esforç, al 1994 Monthi 
va haver de cedir la fabricació i el seu mercat del bacon a 
Casademont, al quedar impossibilitada de com plir amb la 
creixent i cada vegada més exigent demanda d’aquest producte.

Dels afores, al bell m ig del poble

Quan arriba l’any 2004 la fàbrica Monthi s’ha envellit, com tothom, i està 
“gastada”. Les circumstàncies generals del país i del poble també en són 
unes d’altres. Bescanó ja fa molts anys que ha crescut i ara el carrer Major 
és la via amb més trànsit, amb més botigues i les cases del poble ja arriben 
al llindar més extrem del seu límit. La fàbrica Monthi, fa cinquanta anys a 
les afores del poble, avui ha quedat al seu bell mig. Es va decidir que al 
2005 es traslladés la seva activitat que va ser absorbida per altres factories 
del grup. D’aquesta manera es va acabar amb l’activitat econòmica i laboral 
de Monthi, una empresa nascuda des de dintre del poble de Bescanó, on 
hi han treballat vàries generacions de bescanonins i d'altres sobrevinguts. 
Sense poder-ho predir, la fi de Monthi va coincidir amb la gran pèrdua que 
ha estat la defunció de Jaume Casademont, l’ l  de desembre de 2005, el 
seu creador: Que irònica pot resultar la vida!

Tots els qui han treballat a Monthi - des de la seva activitat laboral-, se senten
0 s’han sentit d'alguna manera part activa de Bescanó, mentre que una 
sensació de sana satisfacció envaeix la memòria del record. És innegable 
que Monthi ha contribuït a fer més pròspera i més rica Bescanó i a la seva 
estimada gent, alhora que es donava compliment a la missió empresarial de 
Monthi: produir productes alimentaris que, junt amb altres empreses de la 
comarca, han donant renom i caràcter a la nostra geografia.

Per Júlia Casademont i Perafita En moltes ocasions, el que per alguns pot semblar simplement material,
per altres amaga sentiments, emocions, vivències, treball, records d’un 
passat... En el meu cas, l’enderroc de la "fàbrica” m’ha fet sentir 
sensacions que m’han portat als inicis de tot, quan el meu pare, Pere 
Casademont i Bonet, tenia un petit obrador al costat mateix de la botiga 
de comestibles de la iaia Teresa, la meva mare. Allà es van començar 
a matar porcs i es fabricàren els primers embotits. Posteriorment, el 
meu germà Jaume va seguir el negoci familiar però, en molt més grans 
dimensions, construint l’edifici que fa poc s’ha enderrocat i més tard 
ampliant l’empresa a Constantins.

Sense la presència de la fàbrica al meu davant, sense les protagonistes 
d ’aquest record i amb una tristesa que m’envaeix... una pensada pel 15
meus pares i el meu germà.
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M E D I  A M B I E N T

La recollida selectiva a Bescanó
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El primer semestre del 2006 a Bescanó es va aconseguir 
reciclar un 40 % del total de residus que es van generar, el 
mateix percetatge que l’any anterior. Cal tenir en compte que 
a la comarca del Gironès durant el 2005 és d'un 31 %, 
Bescanó està prenent una bona tendència, encara que no 
és suficient.

El 60% restant va anar a l’abocador de Solius. Com tots 
sabem, l’abocador és una instal·lació on s’acumulen les 
deixalles. Aquestes comporten tot un conjunt d’inconvenients 
que s’han d ’intentar combatre com són la pèrdua d’espais 
naturals, que esdevenen un focus de contaminació de l’aigua 
i l’aire i que els materials abocats no es recuperen. Si es 
col·labora en el reciclatge s’aconseguirà recuperar tots aquests 
residus per fer nous productes i per tant s’evitarà omplir 
indiscriminadament els abocadors.

A continuació es mostra una gràfica que recull els percentatges 
de recollida de les diferents fraccions de residus durant el 
primer semestre de l’any 2006.

Recollida Selectiva a Bescanó 
( l r  sem estre del 2 0 0 6 )

10%
6% 1% 5% 10%

60%

VIDRE

PAPER

ENVASOS

MOBLES

RESTA

ORGÀNICA

SERVEI ESPECIAL

DEIXALLERIA

A princip is de l’any 2005 es va in iciar la campanya 
d ’informació i sensibilització sobre la implantació de la 
recollida selectiva de la fracció orgànica al municipi de 
Bescanó. Fins llavors s’ha aconseguit recollir un total de 
312.349 kg de fracció orgànica que ha anat a la planta de 
compostatge. Aquesta ha estat tractada per tal d’obtenir així 
un compost de qualitat.

La gràfica que es mostra a continuació reflecteix l’evolució 
dels quilos recollits de fracció orgànica durant el 2005 i el 
2006. Actualment la recollida de la fracció orgànica és força 
estable però cal destacar que la tendència d’aquest any és 
creixent.

Evolució de la FORM  
2 0 0 5 -2 0 0 6  BESCANÓ

2005

2006

Tendència 2006 

Tendència 2005

Aquest curs 2006-07 el Consell Comarcal del Gironès i 
l’Ajuntament de Bescanó han iniciat la campanya de reforç 
i millora de la recollida selectiva de la fracció orgànica per 
augmentar els nivells de recollida d ’aquesta fracció i la 
campanya “triem menys residus” , una campanya de 
prevenció de residus que pretén educar els hàbits de compra. 
Aquestes seran algunes de les accions:
■Es realitzaran visites porta a porta en totes les noves 
construccions on es repartiran cubells, bosses compostables 
i tríptics informatius.
•Se situarà un punt d ’informació al mercat municipal i un 
plafó informatiu al municipi.
■Està previst realitzar una jornada de formació per a tots 
aquells interessats a aprofundir en el tema de la recollida 
selectiva.
■Es visitaran els comerços i grans productors de fracció 
orgànica per tal de fer un seguiment sobre la seva participació 
en la recollida selectiva i un assessorament sobre la correcta 
gestió dels residus.
Amb el nostre esforç diari aconseguirem que Bescanó sigui 
un municipi més sostenible.



M E D I  A M B I E N T

Per Xavier Duran

La meteorologia de Bescanó al 2006
Resum de l’any 2006 

Temperatures

Nombre de dies que la tem peratura  ha esta t igua l o superio r a 30 g rau s cen tíg ra d s : 40  
Nombre de dies que la tem peratura  ha esta t igua l o per sota de 0 g rau s cen tíg ra d s : 32

Precipitacions 
en forma d'aigua

MES TE M P ER A ÍU R A  M ITJANA TEM PERATURA M ÀXIM A TEM PER ATUR A MÍNIMA MES LITRES / M2

Gener 6,1 17,8 -3 ,8 Gener 144,0

Febrer 7,0 18,0 -2 ,3 Febrer 10,8

Març 10,6 23,7 - 2,8 M arç 59,6

A b ril 13,6 25,4 1,7 A b ril 3,6

M aig 17,3 32,0 6,0 M aig 22,8

Juny 21,1 32,8 5,4 Juny 0,8
Ju lio l 25,1 36,8 14,2 Ju lio l 79,0

Agost 21,2 31,3 11.9 A go st 119,0

Setembre 19,9 32,2 9,9 Setem bre 81,6

O ctubre 17,4 30,7 9,1 O ctubre 76,0

Novembre 16,4 22,8 1,6 Novem bre 3,8

Desembre 7,3 22,4 - 2,6 Desem bre 39,4

Total de litres  : 640, 4 litres per metre quadrat. 
Nombre de dies que la p rec ip itac ió  ha estat 
igu a l o superio r a 1 litre  / metre q u adrat: 51
Nombre de dies que la p rec ip itac ió  ha estat 
igu a l o superio r a 10 litre s  / metre q u adrat: 21 
Nombre de d ies que la p rec ip itac ió  ha estat 
igu a l o superio r a 20 litres  / metre q u adrat: 12

Val a d ir que la precipitació més im portant, ocorreguda 

el gener, ha estat en forma de neu i que en com paració 

am b l'a n y  2005, la m itjan a  de p re c ip ita c ió  ha esta t 

in ferio r (53,37 litres en front els 61,05 litres).

I de m anera inversa , l’evaporació  d’aigua ha esta t 

de 1.117,6 litres i que no es pot com para r am b l ’any

2005, ja  que el sensor que rea litza  aquesta ta sca  no 

s ’ incorpora f in s  el segon sem estre de l’any.

La resta  de l ’any 2006 es resu m eix a co n tin u a c ió :

• Pel que fa al vent, la m àxim a ratxa ha estat de 77,2 

km s/hora en reg is trad a  al mes d ’agost.

■ La m itjana de la velocitat del vent ha estat de 56,61 

kms per hora i el nom bre de dies que la ve lo c ita t ha 

su perat e ls 50 kms per hora es de 17 dies.

• Un a ltra  ind icador in teressa nt és el de la radiació  

solar enregistrada i que s ’expressa en w a tts  hora per 

metre quadrat. Atès que les q u an tita ts  són elevades, 

s ’expressen en M egaw ats  que e qu iva l a 1 m ilió  de 

w a ts . Per ta n t, l 'a n y  2006 s ’ha e n re g is tra t un to ta l 

1,33 M w /hora per m etre quadrat.

A cau sa  d ’un p roblem a d e riva t del can v i de prove ïdor de In ternet, la d irecc ió  IP a ss ign a d a  fin s  ara a la p à g in a  web de con su lta  de l'e s ta c ió  m eteoro lògica ha 

ca n v ia t , fe t pel qua l m olts usuaris  han de ixat de rebre la in form ac ió  en tem ps real de les con d ic ion s c lim a to lò g iq u e s .

U n a v e g a d a  s o lv e n ta t  e l p ro b le m a , p e r s e g u ir  c o n s u lt a n t  la in fo rm a c ió  c a l e s c r iu re  en la b a rra  d e l n a v e g a d o r  la s e g ü e n t  in fo rm a c ió :  

http ://21 7 .1 26 .48 .5 8

Discu lpeu les m olèsties.

http://217.126.48.58


El Nadal a l’escola
Quan el mes de novembre arriba a la fi, tothom es comença a moure, els mestres i les mestres rumiant què faran aquest 
any i els nens i nenes pensant què els faran fer. Val a dir que tot aquest moviment també fa que els nens i nenes 
comencin a pensar en el tió, en què demanaran als Reis o, enganxats en aquest món globalitzat, pensaran més en el 
Pare Noel? El fet és que per una raó o una altra, tothom sembla més nerviós del que sol estar normalment. Però el Nadal 
ens porta tot això o potser haurem de començar a pensar que són les festes, l’animació a les botigues i centres comercials 
les que ens ho porten...? Què en queda avui de l’Esperit de Nadal?

Fa temps que es parla del problema de la llengua i del perill que corre la identitat del país, però més que la llengua -  
que ho està -  el que veritablement perilla és tot allò que d’una manera o altra també conforma la identitat del nostre 
país: els costums i les nostres tradicions, allò que els avis i els pares ens han ensenyat de petits, allò que sempre hem 
fet a casa i que forma part del nostre “costumari” . Per tot això a l’escola ens agrada fer el pessebre, cantar nadales i 
posar el “caganer” al pessebre i fer-lo cagar quan cal. Tot i que, de vegades, també se’ns escapa algun Pare Noel

D e s  d e  l ’ E s c o l a  d e  b e s c a n ó  e s  m a n t é , a n y  r e r a  a n y , l ’ e s p e r i t  d e l  n a d a l , c a n t a n t  n a d a l e s , l l e g i n t  p o e m e s ,

F E N T  EL  P E S S E B R E  I F IN S  I T O T  D E C O R A N T  EL  C E N T R E  A M B  M O T I U S  E L A B O R A T S  PE L S M A T E I X O S  A L U M N E S .



Ampliació 
de l’escola

despistat com aquest any. Però amb tot, hem de tenir 
present que nosaltres sempre hem fet cagar el tió i 
hem „fet el pessebre i hem cantat nadales i que tot 
això també forma part del nostre país i per això ho 
hem de conservar. Les altres coses són fruit d’aquesta 
globalització que ens envolta i per la qual no ens hem 
de deixar guanyar perquè:- Qui perd els orígens...

A ixí és com des de l'escola volem seguir mantenint 
les nostres costums: amb nadales, poemes, el 
pessebre, el tió...

Després de més de 2 anys d'haver vist el primer projecte 
d'ampliació de l'escola, el mes de novembre del 2006, 
l'alcalde ens va comunicar l'imminent començament de 
les obres. Per fi el 18 de desembre del 2006 vam veure 
els paletes. Segons l'empresa ens esperen 16 mesos 
d'obres. Nosaltres pensem en 16 mesos de sorolls, pols 
i nervis. Però amb l'ampliació s'hauran acabat les estretors, 
el no tenir lloc, les aules petites, el no poder disposar de 
la Biblioteca, no poder treure profit de tots els ordinadors,... 
Hi ha una dita que diu més o menys "Benvinguts els 
paletes"... i acaba amb un " Gràcies a Déu que se n'han 
anat". Nosaltres esperem arribar al final de les obres, tot 
agafant un bon sac de paciència.

Des d'aquí us anirem informant gràficament de com va 
anant la tan esperada ampliació. De moment estem així:
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L e s  p r i m e r e s  a c t u a c i o n s  d ’ a m p l i a c i ó .
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“ La comèdia no té idioma; 
és una manera de fer riure fent fressa”
E N T R E V IS T A  A N AN D O  M AS S AN ED A , AC TO R , D IR E C TO R , ES C R IP TO R  T E A T R A L , P R O D U C TO R
DE LA C O M P A N Y IA  “ FO C U  B O IG ” I O R G A N IT Z A D O R  DE LA F E S T A  M AJO R  DE LA C Ò M E D IA  Per Vicky BlanCO

Hi havia una vegada un nen sec i escanyolit que es deia 
Nando Massaneda que va néixer a Sant Gregori. Quan tenia 
6 anys va creuar el Ter per venir a Bescanó, poble en el 
que viu des de llavors. Ja de ben petit es volia fer un lloc 
en el món de l’espectacle i la comèdia i no va parar fins 
que va aconseguir-ho. Com que mai va deixar de perseguir 
els seus somnis, en Nando es va convertir en actor, director, 
escriptor teatral, i fundador del grup de teatre Onacseb, 
de L’Estel 78, Nova Escena, Ràdio Amistat, de la productora 
Focu Boig, de la companyia Nando Massaneda i de la I 
Festa Major de la Comèdia.

Com t ’inicies en el món del teatre?
Als 10 anys, mentre estava internat al Collell, fent 
els Pastorets, cantant en un concurs d’imitació i de 
cant... però diuen que quan tenia 3 o 5 anys, com 
que a casa no teníem gall, cada matí sortia a cantar 
i els veïns de Sant Gregori deien: "aquest de gran 
serà artista o comediant".

I no anaven mal encaminats, perquè tu ets un home 
de comèdia...
Alguna vegada he hagut de representar algun drama 
i m’havien de renyar molt perquè no ho feia bé: no 
és que no en sabés, és que no m’agraden els drames.

Quantes obres has representat des dels 10 anys 
fins ara?
32 obres de diferents autors, 4 obres de teatre meves, 
una pila de “bolos”i 38 espectacles musicals, molts 
d ’ells escrits Íntegrament per mi.

Com t ’animes a escriure obres teatrals?
Això ve d ’anys... tants com que jo en tenia uns 18. 
Muntàvem uns musicals on hi havia un guió molt 
senzill: aquesta música, amb aquesta coreografia i 
de la part més còmica me n'encarregava jo. Per això 
vaig com ençar a guionitzar una mica què diria 
cadascú a l’escena. I així vaig anar fent, fins que, 
no sé com, vaig acabar escrivint un musical de terror 
que es diu “El retorn”, que encara no ha vist mai la 
llum. I això que el vaig escriure al 1989!!, però el 
tinc en quarantena. Llavors vaig escriure la comèdia 
"Aquella festa major” al 1998, més tard vaig escriure 
la meva versió de “Pastorets-Betlem any zero". Al 
2002 escric "Qui porta la truja a menar” , al 2004 
“Doctor tinc tita i tetes” i l’últim dia del 2005 vaig 
acabar l’última obra que he fet es diu “De cap a nap 
i de nap a peus”.

Menys mal que només ho feies per tenir un petit 
guió...
Haig de reconèixer que el primer sorprès he estat 
jo, perquè escrivia i escric per consum propi, no em 
considero pas escriptor, ni tampoc pretenc ser-ho, 
potser ha estat qüestió de sort, que es va disparar 
amb “Els pastorets-Betlem any zero” .

I va continuar la ratxa amb “Qui porta la truja a 
manar” ?
Contra tot pronòstic, tothom deia: "-vols dir?”. Doncs 
ha funcionat, ens han vist 16.300 persones, que en 
teatre és moltíssim, i 50 actuacions per totes les 
comarques catalanes. Va representar el salt al teatre 
professional.

Quins són els teus propers projectes?
Primer estrenar un monòleg escrit i interpretat per 
mi mateix que es diu: “De cap a nap i de nap a peus; 
la collonada més gran mai explicada” que és un 
espectacle d ’hum or desenfrenat de bogeries i 
animalades on se’ns presenta un personatge molt 
peculiar; un investigador de teràpies profundes 
especialista en els forats negres del cos humà i la 
seva peculiar manera de donar consells. I segon, i 
no per això menys important, la I Festa Major de la 
Comèdia que tindrà lloc a Bescanó durant els mesos 
d’abril i maig.

Que és això de la I Festa Major de la Comèdia? 
Com que a Bescanó hi ha uns mesos buits d ’activitats, 
i tenint en compte la llarga tradició teatral que té 
Bescanó, vaig decidir fer-ne la festa major. Des de 
feia temps volia organitzar una programació de pes 
tot girant entorn al teatre còmic i volia fer-ho al meu 
poble. Un dia em vaig decidir i vaig trucar a l'alcalde 
Xavier Soy per exposar-li la meva idea. Li va agradar 
molt la proposta i m’ha donat suport i m’ha ajudat 
en tot el què ha estat en la seva mà. La veritat és 
que sense l’ajut de l’Ajuntament no ho hagués pogut 
tirar endavant.

Quin ressò esperes obtenir?
Jo vaig a totes. Volia fer una cosa grossa on Bescanó 
quedés com a referent del teatre còmic no només 
català sinó més enllà de les nostres fronteres, perquè 
la comèdia no té idioma, és una manera de fer riure 
fent fressa. Vindrà en Godoy, en Toni Albà i Teatre 
de Guerrilla i aquests “mangants" amb “Qui porta 
la truja a menar. Les expectatives són bones i esperem 
rebre públic no només de les comarques gironines 
sinó d’arreu de Catalunya, i que any rere any es faci 
més gran fins arribar a ser un referent del teatre 
còmic. 11 per què no?

El qüestionari

EDAT: molts anys

AFICIÓ: el teatre 
d ’humor i la comèdia

EL SEU PITJOR 
DEFECTE: sóc massa 
exigent amb allò que 
realment crec

LA SEVA MILLOR 
V IRTUT: això ho han 
de dir els altres... no 
sé... no sóc 
materialista

QUÈ CREUS QUE LI 
FALTA AL POBLE DE 
BESCANÓ: entre 
altres coses... una 
variant

QUÈ LI SOBRA: 
ciment, i lògicament, 
sense la M.A.T.

UN SOMNI PER 
COMPLIR: potser... 
un programa d’humor 
a TV3



El camp de futbol ja té gespa artificial

L’octubre passat es va inaugurar la gespa artificial del camp de futbol de Bescanó, en un acte en què es va fer un reconeixement 
als antics presidents del club, així com a l’actual junta directiva, una exhibició de paramotors i un berenar popular. A més, el 
C.E Bescanó va disputar-hi el primer partit en un enfrontament contra el Farners.
Els treballs de subministrament i instal·lació de la nova gespa es van iniciar a principis de juliol amb un pressupost d'execució 
de 629.333 euros, a més de 112.004 euros més per altres millores i equipament nou.

El CE de Bescanó està 
d’aniversari: 75 anys
La junta directiva del CE Bescanó

La temporada 2005-2006 ha estat històrica 
per al Club Esportiu de Bescanó. Com ja sabeu, 
es va pujar a primera regional per primera 
vegada a la història del club. A la present 
temporada 2006-2007 el camp del Bescanó 
ha sofert la millor reforma: s ’han remodelat 
les instal·lacions del camp i s’ha posat gespa 
artific ia l, en llum enat nou, un m arcador 
electrònic, banquetes noves i una marquesina. 
Aquesta temporada també ha coindicit amb 
la fundació d ’un nou equip a la categoria de 
tercera territorial, integrat totalm ent per 
jugadors de la població. Volem destacar el 
rècord assolit aquesta temporada amb 160 
jugadors amb llicència federativa i 11 equips. 
També cal esmentar el debut de Marc Crosas 
al primer equip del FC Barcelona (coincidint 
amb la Copa del Rei) i actualment està a les 
files del Barça B. Aquest jugador va jugar tres 
temporades amb els equips de benjamins al 
nostre club.

Per últim, informem a tot el poble que l'any 
2006 s’ha complert el 75è aniversari del CE 
Bescanó, fundat el 1931 pel Dr. Gonçal Roc, 
aleshores metge del poble. Cal dir que al final 
d'aquesta temporada la junta té previst fer una 
festa com m em orativa d 'aquest fet i el 
tancament de temporada.

Unes instal·lacions dignes de Bescanó
Carta oberta del President del CE Bescanó, Jaume Solergastó

"Apreciats socis, espònsors, junta directiva i la resta de persones que 
formen el nostre C.E. Bescanó:

Entre tots i amb l’ajuda de l’Ajuntament de Bescanó hem aconseguit 
el tan esperat camp de gespa artificial i la marquesina; tenim més de 
40 panells publicitaris fets amb molta constància i bona voluntat de 
gent del poble i de fora. Les instal·lacions i el camp que tenim són molt 
dignes i les podran gaudir les futures generacions del nostre poble. 
D’aquestes instal·lacions jo me’n sento molt orgullós, ja que he col·laborat 
posant el meu gra de sorra. Falten els detalls que, amb una mica de 
paciència, anirem instal·lant, com ara més llums, bancs, una rampa 
per als cotxets de la mainada i una mini tribuna que potser es posaria 
a sota la marquesina.

Convé dir que a nivell esportiu s’ha fet un gran pas, ja que tenim un 
equip a primera regional i s’ha format un equip per a la gent que acaba 
juvenil o els que volen continuar jugant a futbol. Tenim els equips de 
base ben classificats. Estem formant esportistes des dels més petits als 
més grans.

Cal donar les gràcies al vicepresident Joan Ferrer, que s’ha incorporat 
aquesta temporada. També cal agrair la tasca que fa en Ramon Noguer, 
que amb paciència ens trobarà tot tipus d ’apunts per fer un llibre del 
C.E. Bescanó i celebrar el 75è aniversari del club. Per acabar, volem 
donar les gràcies com sempre a la gent que col·labora i ajuda a la quina 
any rere any; a en David Recasens per fer els panells publicitaris; als 
coordinadors i entrenadors David Cerro i Marc Coll, joves i amb ganes 
de treballar, i a la gent que dia a dia col·labora amb totes les tasques 
i feines del nostre Club, el C.E. Bescanó.”
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Des de la Colla Isard volen informar que a partir d ’aquest any 2007 per poder participar a totes les marxes, excursions, 
travesses, etc. que organitzi la nostra Associació caldrà estar assegurat, o bé amb la corresponent llicència federativa  
o bé abonant l ’ im port de l ’assegurança per a l'a c tiv ita t d ’aquell dia. L 'im port de l'assegurança pot variar depenent 
del tipu s d ’activ ita t: entre 2 i 5 euros per persona, excepte que la Federació d ’Entitats Excursion istes de Catalunya  
en m odifiqués l ’ import.

Una caminada a l ’abast de tothom
U N A  DE LES E X C U R S IO N S  Q U E  R E C O M A N E M  V A  DES DEL C A P  DE 
B E G U R  A LA P L A T J A  DE P ALS , UN R E C O R R E G U T  DE Q U A T R E  H O R ES

Redacció: Manel Guàrdia 
Fotografia: Andreu Batallé

El dia 21 de gener la Colla Excursionista l’Isard de Bescanó va 
organitzar una caminada per les Cales de Begur. Després de tantes 
festes omplint l’estómac, vam creure necessari com ençar a cremar 
algunes calories i la manera que vam proposar va ser cam inar. 
A ixí, que vam decid ir recórrer la costa de Begur tot cam inant pels 
carrers, corriols, cales i cam ins de ronda que voregen el m unicipi. 
Des del Cap de Begur fins a la platja de Pals.
Es tracta d ’una zona muntanyosa força irregular, on s ’intercalen  
urbanitzacions, cales, vegetació, mar, paisatge, entrants, sortints, 
pujades, baixades...
Vam identificar llocs coneguts per molts i també vam descobrir-ne  
d ’altres. A lguns dels atractius que vam poder gaudir van ser les 
nombroses cales (Estufadora, Ses Falgueres, Sa Tuna, Aiguafreda, 
Sa Riera, Moreta, ...), a ixí com les vistes al mar amb les illes Medes 
al fons o el massís del Montgrí. Fins i tot vam poder arribar a veure 
el Pirineu amb el Canigó.

Parlem d'una sortida on es cam inen unes quatre hores. Cal afegir 
els temps extres de les diferents parades (esmorzar, paisatge, fotos...).

Vam esmorzar pel cam í i vam dinar al final del recorregut a la platja 
de Pals.

Si us agrada el mar, la muntanya, caminar, pujar, baixar, etc. aquesta 
és una sortida apta per à tothom i una bona opció per fer una mica 
d ’exerc ic i i passar un dia diferent. Aconse llem  portar calçat de 
m untanya amb una sola una mica gruixuda i gravada. Aquesta és 
una caminada molt gratificant i recomenable durant qualsevol estació 
de l’any.

Si us interessa podeu trobar més informació a www.collaisard.com

U n a  v i s t a  d ’A i g u a f r e d a  i  C a p s a s a l L a  p l a t j a  d e  P a l s , e l  f i n a l  d e l  n o s t r e  r e c o r r e g u t

http://www.collaisard.com
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Les nostres sortides de finals de 2006
Per Andreu Batallé i Soms

Pel pont de l’Onze 
de setembre vam 
fe r  ca p  a la 
C e rd a n y a  per 
passar dues nits 
en el refugi dels 
Estanys de la Pera, 
aprofitant l'estança 
per pujar als pics 
de P e r a f i t a ,  
Montorull i Tossa 
Plana de Lles.

El dia 8 d’octubre, 
com ençant vora 
S a n t C l im e n t  
d ’ A m e r ,  vam  
recórrer els camins 
que ens portaren 
a les Ermites de 
Santa B rfg id a , 
Santa Lena i Sant 
R oc . Pel cam í 
encara vam tenir 
tem ps de co llir  
algun bolet.

El 22 d ’octubre 
v in t Isards vam 
anar a la Fageda 
d’en Jordà des de 
les Preses. D’aquí 
continuàrem cap a 
Sant Miquel Sacot 
i pujant al volcà de 
Santa Margarida 
vam trobar algun 
escarle t. Sense 
massa temps per 
buscar, vam enfilar 
cap al castell de 
Coiltort, que té una 
vista m agnífica  
sobre O lot, els 
seus volcans i la 
F a g e d a  d ’ en 
Jordà; i d’aquí vam 
to rn a r al punt 
d’origen.

LA C O L LA  L’ IS AR D  VA  R E A L IT Z A R , A  F IN A LS  DE JU N Y , A Q U E S T A  E S P E C T A C U L A R  
E X C U R S IÓ  Q U E  R E C O R R E  ELS N O U  R E F U G IS  DELS P A R C  D ’A IG Ü E S T O R T E S

El d ia  11 de 
novembre des de 
la Font dels Llops, 
pel mig de fagedes 
e n ca tifa d e s  de 
fulles, vam fer el 
cim del Matagalls.

El 25 de novembre 
vam  a n a r  a 
S a d e r n e s , 
g u a n y a n t  el 
vertigen i cremant 
adrenalina, vam 
b a -i x a r p e r  
barrancs i parets 
de ro ca  fe n t 
rappel.

El 3 de desembre, començant per Vallfogona i passant per 
Santa Magdalena, vam pujar al Castell de Milany, castell de 
l’Edat Mitjana ja totalment en runes, que a causa a l’entorn 
de fagedes i boirina ens va semblar un paisatge d ’aquella

La darera sortida 
d ’aquest any, va 
ser la tradicional 
p o r t a d a  de 
pessebre a Sant 
Grau. L’acom pa
nyaven prop de 
cent persones, 
amb un magnífic 
dia, molt bones 
vistes i amb la 
gana que ens va 
fer obrir la pujada, 
vam fer una bona 
b u t i f a r r a d a ,  
regada amb bon vi 
i es van cantar 
nadales. Va ser 
una e x c e l ·le n t  
c lo en d a  d ’any.

En un any que ha estat tan profitós en sortides voldria en nom 
de tots els Isards donar les gràcies a tots els col·laboradors, 
tant econòmicament com amb esforços de voluntat i temps 
per a la recerca de corriols i sortides. També gràcies a la 
col·laboració de Tallers Mobra, que amb la seva tecnologia i 
professionalitat ens ha ajudat a elaborar un magnífic pessebre.
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